
Iz seje upravnega odbora JUU 
V dneh 9. in 10. februarja t. 1. se je sestal 

osrednji upravni odbor JUU na svojo prvo 
sejo v letošnjem upravnem letu. Pregledal je 
delo in ocenil stremljenja izvršnega odbora 
v dobi po glavni skupščini v Banja Luki. 
Izvršni odbor je posvečal pozornost vsem 
vprašanjem, ki zadevajo organizacijo, učitelj
ski stan in narodno prosveto. Zlasti je storil 
izvršni odbor vse, da zaščiti moralne in za
konske pravice učiteljstva in da ga obvaruje 
preganjanja in krivic. Posebno pozornost je 
posvečal materialnemu položaju učiteljstva. 
Trudil se je, da bi se rešilo čim več prošenj 
za napredovanje in da bi se učiteljstvu pove
čali prejemki na življenjski minimum. Glede 
na napredovanja je njegovo delo do neke me
re zadovoljivo uspelo. V zadnjem času je bilo 
rešenih 1500 prošenj za napredovanje, nova 
napredovanja bodo v večjem dbsegu izvršena 
še pred 1. aprilom. Izvršni odbor se trudi, tla 
bi imel novi državni proračun zadostna sred
stva za rešitev vseh za napredovanje vlože
nih prošenj. Za zvišanje prejemkov dela 
skupno z drugimi nameščenskimi organizaci
jami. Pri tem ima učiteljska organizacija vo
dilno vlogo. Izvršni odbor je pripravil tudi 
vse predloge, ki so mu jih predložili za fi
nančni zakon poedine sekcije. 

Glavna točka dnevnega reda seje je bila 
razprava o razmerah v organizaciji, ki je pri
šla po odhodu hrvatskih učiteljev s skupščine 
v Banja Luki v težak položaj. Upravni od
bor uvideva, da je s preureditvijo države na
stalo stanje, ki narekuje tudi organizaciji pri
lagoditev. Vendar bi bilo s to počakati do 
končne preureditve vse države in jo potem 
istočasno in dogovorno izvršiti, vodeč pri tem 
račune o tem, da je skupna organizacija za 
vso državo tudi v novih razmerah potrebna. 
Njeno obliko in delokrog bi bilo sporazumno 
določiti. Likvidacija JUU v banovini Hrvat
ski in sledeča ustanovitev Saveza hrvatskih 
učiteljskih društev pred ostvaritvijo gornjih 
pogojev, je postavila zato JUU v izredno 
težko situacijo. Računajoč pa s popolno 
stvarnostjo, je sklenil upravni odbor pismeno 
konzultirati vsa sreska učiteljska društva o 
preureditvi in prilagoditvi JUU, ki bo po do
vršeni preureditvi države nujna in o obliki 
bodoče učiteljske organizacije. 

Svoje stališče do »Saveza hrvatskih uči
teljskih društev«, ustanovljenega brez vza
jemne soglasnosti, o obliki bodoče državne 
učiteljske organizacije, je opredelil upravni 
odbor v posebnem sklepu. Uvodoma govori 
sklep na načelu duhovnega zedinjevanja vseh 
nacionalnih sil sirom vse Jugoslavije, načelu, 
ki nas je družilo tudi takrat, ko smo bili fi
zično ločeni z državnimi mejami in ki je vo
dilo v letu 1920. učitelje, da so ustanovili 
skupno drž. učiteljsko organizacijo. To na
čelo ne bo nikoli prenehalo veljati, pa naj 
nastopijo kakršni koli preokreti. Dalje pri
kazuje učiteljsko organizacijo kot primer 
enakopravnosti in bratstva. V njej ni bilo 
nikdar pokrenjeno vprašanje narodnosti in so 
imeli tako Srbi, kakor Hrvati in Slovenci za
jamčene vse pravice. Učiteljska organizacija 
je vodila borbo za pravice učiteljstva in bor
bo proti zunanji in notranji reakciji. Z vso 
svojo močjo je podpirala tovariše iz banovine 
Hrvatske tudi v dobi, ko je bilo položaj za
nje kot državljane težak. Vse to delo je vršilo 
iskreno in prisrčno v vzajemni soglasnosti 
tako srbsko, slovensko kakor hrvatsko uči
teljstvo, zato bi nihče danes, tudi če bi hotel, 
ne mogel sneti maske z obraza. Odcepitev 
hrvatskega učiteljstva od JUU se zato lahko 
opravičuje z vsemi drugimi razlogi, s politič
nimi, nacionalnimi in ostalimi, samo nikakor 
ne z razlogi, ki bi kakor koli kazali na krivdo 
tovarišev učiteljev izven banovine Hrvatske. 
JUU ima svoje temelje in svojo višino, ki se 
dviga iznad pokrajin. Na svobodni osnovi bo 
zbiralo učitelje vsega teritorija, pri čemer bo 
polagalo važnost le na cilj in pravo vsebino, 
ne pa na obliko organizacije. 

Drugi dan seje, 10. februarja, dopoldne 
ob 10. uri, je bil sprejet upravni odbor pri 
ministru prosvete gosp. Boži Maksimoviču. 
Predsednik je izročil gosp. ministru predloge 
JUU za finančni zakon. Opozoril je tudi na 
druga važna vprašanja prosvetne politike, na 
napredovanje in zvišanje prejemkov. Nato so 
predsedniki sekcij predlagali g. ministru v re
šitev specialno vprašanje svojega področja. 
Predsednik naše sekcije je opozoril zlasti na 
prakso postavljanja šolskih upraviteljev in 
na učiteljice ženskih ročnih del. 

Seja upravnega odbora je pokazala, da so 
vsa nasprotstva med srbskim učiteljstvom 
izostala. 


